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Fotbalisté plzeňské Viktorky dělají všem příznivcům sportu 
v našem kraji velkou radost. Letošní sezona se jim daří 
nad očekávání, hrají nejatraktivnější fotbal v lize, boju-
jí o historicky první titul. Pod úspěchy týmu je výrazně 
podepsaný Pavel Vrba, charismatický trenér a zároveň 
vynikající stratég. 
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sloVo
HEJTMANA
Milí občané
Plzeňského kraje,

únorové

Váš hejtman Plzeň-
ského kraje

Milan Chovanec 

ROZHOVOR

Pavel Vrba (48 let) 

 narodil se 6. 12. 1963 v Přerově
 ženatý, dvě děti (16 a 20 let)

 fotbal hrál za Ps Přerov, FC Baník ostrava, Železárny Prostějov,
    RH Cheb, Baník Havířov, FC Přerov
 po skončení hráčské kariéry se stal trenérem (Baník ostrava, 
    Matador Púchov, MŠK Žilina)
 od roku 2008 je trenérem FC Viktoria Plzeň

Viktoria Plzeň slaví v letošním roce sté 
výročí založení klubu. Úspěšná sezona 
je krásnou oslavou, ale chystáte pro fa-
noušky i nějaká překvapení?
Tak významné jubileum samozřejmě po-
řádnou oslavu zaslouží. A letošní postave-
ní Viktorie Plzeň už samo k oslavě vybízí. 
Vedení klubu připravilo několik zajímavých 
akcí pro lidi, kteří nám přejí a fandí. Veš-
keré informace k oslavám sta let Viktorie 
Plzeň mohou fanoušci najít na internetové 
adrese www.100let.fcviktoria.cz. Mezi pře-
kvapení bude určitě patřit třeba předsta-
vení dresů Viktorie pro následující sezonu.

Co ve svém životě považujete za výhru?
Za výhru považuji to, že mám zdravou 
rodinu, mám práci, která mě baví, mám 
mužstvo, které momentálně těší spoustu 
lidí v Plzni i v Plzeňském kraji. Tyhle skuteč-
nosti jsou pro mě momentálně výhrou.

Když jste byl malý kluk, čím jste chtěl 
být? A kdybyste nebyl trenérem, čím bys-
te se chtěl živit?
Jako malý kluk jsem toužil stát se učitelem 
tělocviku. Když jsem chodil do školy, nej-
více mě bavil právě tělocvik a třeba ze-
měpis nebo dějepis. Od toho se odvíjelo 
moje přání, co bych chtěl v dospělosti dě-
lat. Postupem času jsem se začal věnovat 
fotbalu, a tedy další moje přání směřovalo 
k fotbalu. A to se mi vyplnilo.

Máte nějaké profesní přání do budoucna?
Abych řekl pravdu, momentálně se sou-
středím na co nejlepší práci ve Viktorii Pl-
zeň. Snažíme se, abychom dosáhli v Plzni 
historického úspěchu, na který se nezapo-
mene dalších sto let. Ve fotbalovém světě 
se příliš dopředu dívat nedá. Fotbalový 
trenér může být v květnu na koni a v září 
může z toho koně padat, proto se dívám 
spíš jen blízko před sebe.

Plzeňská Viktorka, to není jen prvoligový 
tým. Pracujete s dětmi a mladými talenty?
V oblasti výchovy mládeže úzce spolupra-
cujeme s Plzeňským krajem, jehož finanční 
podpory si všichni v klubu velmi vážíme. 
Máme výhodu, že v Plzeňském kraji jsme 
jediným takto velkým fotbalovým klubem. 
Tedy i spádová oblast pro vyhledávání 
talentů je poměrně rozsáhlá. Snažíme se 
pak všem žákům a dorostencům vytvořit 

v Plzni velmi kvalitní podmínky, aby se 
z nich v budoucnu stali výborní fotbalisté 
s dobrými vlastnostmi a charakterem. Je 
totiž důležité především vychovávat kvalit-
ní lidi.

Práce trenéra je velmi náročná. Jak rela-
xujete a doplňujete energii? 
Abych řekl pravdu, na relaxaci v posled-
ní době není vzhledem k trénování téměř 
žádný čas. Své „baterky“ dobíjím přede-
vším díky času strávenému v rodinném kru-
hu. Ale po sezoně snad stihnu i nějakou tu 
dovolenou. Manželka mi vždycky říká, že 
si pořádně odpočinu až po sedmi nebo 
osmi dnech dovolené, kdy ze mě všechen 
stres spadne.

Co vám udělalo v poslední době ra-
dost? Ať už profesně nebo v soukromém 
životě… 

Trenér Vrba má v týmu řadu výborných hráčů. 
Jednou z opor je i kapitán Pavel Horváth a jak 
říká sám kouč: „Takových záložníků v lize moc 
neběhá. Umí zrychlit hru i zahrát standardní 
situace.“  

Profesně mi samozřejmě dělají radost vý-
sledky Viktorie Plzeň. Za dobu mého půso-
bení v Plzni má naše výkonnost stoupající 
tendenci a věřím, že to v té letošní sezoně 
dotáhneme tam, kam si všichni přejeme. 
Co se týká soukromého života, radost mi 
dělají děti ve škole.



cí Centrální nákup. Transparentní, pro 
uživatele jednoduchý a pro veřejnost 
přehledný způsob zadávání veřejných 
zakázek je další cestou, jak ušetřit mili-
ony korun a být vstřícnější a otevřenější 
k potenciálním dodavatelům. 

Na co dalšího se v současnosti zamě-
řujete a těšíte? 

Máme před sebou konferenci s našimi 
bavorskými kolegy o přeshraniční spo-
lupráci, na níž bude prezentován nový 
projekt spolupráce pro další období. 
Naši úředníci na této problematice 
odvedli velký kus práce a velký dík 
patří také obcím a organizacím, které 
se na této spolupráci dlouhodobě po-
dílejí. Další ze zajímavých akcí bude 
Festival regionálních potravin, který 
se uskuteční ve dnech 17. a 18. červ-
na přímo na nádvoří krajského úřadu. 
V rámci tohoto festivalu se navíc usku-
teční vyhlášení výsledků soutěže Regi-
onální potravina Plzeňského kraje. Vě-
řím, že zájem veřejnosti bude veliký, 
neboť kulturní program a především 
pak nabídka potravin z regionu bude 
vskutku bohatá. Rád bych i tímto způ-
sobem pozval občany na tuto zajíma-
vou a příjemnou akci.

Pane hejtmane, Pl-
zeňský kraj je zná-
mý i tím, že jako 
jediný z krajů hos-
podaří bez dluhů. 
Ministerstvo finan-
cí v těchto dnech 
dokončovalo pra-
videlné kontroly 
hospodaření krajů 

za minulý rok. Byl jste již seznámen 
s výsledkem kontroly Plzeňského 
kraje?
Ano, zástupci ministerstva financí nám 
již předali Závěrečnou zprávu o přezku-
mu hospodaření Plzeňského kraje za 
rok 2010. Musím s potěšením konstato-
vat, že kontrola ministerstva neshleda-
la za loňský rok v našem hospodaření 
jedinou chybu či jakékoliv nedostatky. 
Je příjemné přebírat z rukou zástupce 
ministerstva financí výsledky kontro-
ly, která obvykle zjišťuje chyby krajů 
v hospodaření, a přijímat zároveň gra-
tulaci. Rok od roku se naše výsledky 
v tomto směru zlepšují a rok 2010 je 
zatím nejlepší. Je to díky dobré práci 
úřadu a svoje ovoce nese i nastavení 
nových pravidel a systému kontroly.  
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EKONOMIKA

Hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec komentuje dění v našem regionu.

HosPoDAŘENÍ KRAJE V loŇsKÉM RoCE
BYlo PoDlE MINIsTERsTVA BEZCHYBNÉ

Za elektřinu a plyn v letošním a příštím roce ušetří Plzeň-
ský kraj díky centrálnímu nákupu 14 milionů korun. Niž-
ších cen, než má dohodnuté od letošního ledna, dosáhl 
v rámci elektronické aukce na Českomoravské komoditní 
burze v Kladně. 

KRAJ VýRAZNě uŠETŘÍ ZA ElEKTŘINu A PlYN

Podobně vás jistě potěšil také výsle-
dek nákupu energií pro Plzeňský kraj 
na komoditní burze, o kterém se v mé-
diích hodně hovořilo…         

Tento centrální nákup elektřiny a plynu 
pro krajský úřad a krajské organizace 
byl jednoznačně pozitivní událostí. Mu-
sím říct, že do jisté míry jeho výsledek 
také předčil naše nejoptimističtější oče-
kávání. To, že centrálním nákupem těch-
to energií pro zbytek tohoto roku a pro 
rok 2012 ušetříme, jsme předpokládali. 
Proto jsme tuto akci také více než tři 
měsíce plánovali. Že se ale ve výsled-
ku podaří ušetřit 14 milionů korun, to je 
vynikající úspěch. Úspora je v důsledku 
ještě vyšší, protože jsme eliminovali avi-
zované zdražení plynu a elektřiny pro 
příští rok. Pokud k němu dojde, tak jak 
je uváděno v médiích, bude naše úspo-
ra téměř 20 milionů. Dokázali jsme, že 
existují způsoby, jak lze efektivně ušetřit. 
Touto cestou půjdeme určitě i nadále 
a naši zkušenost nabídneme bezplatně 
obcím v kraji, které o to projeví zájem. 
V rámci úspor se navíc intenzivně vě-
nujeme elektronickému zadávání veřej-
ných zakázek, k čemuž slouží Informační 
systém pro řízení veřejných zakázek (E-
ZAK) využívaný příspěvkovou organiza-

„Je to velký úspěch zejména proto, že 
cena elektřiny i plynu roste a na pod-
zim by se měla zvýšit podle odhadů 
minimálně o deset procent,“ konstatuje 
hejtman Milan Chovanec.
Plzeňský kraj, který má ve svých orga-
nizacích, například školách a nemocni-
cích, stovky odběrných míst, poptával na 
burze elektřinu a plyn prostřednictvím 

najatých makléřů z kladenského FIN-ser-
visu. Například u aukce silové elektřiny, 
kterou nyní kraj nakupuje za 1682 Kč/
MWh, se mu podařilo dosáhnout ceny 
1469 Kč/MWh, přičemž zahajovací cena, 
kterou nabídl v elektronické aukci, činila 
1550 Kč/MWh. 
„Dosažené ceny jsou fixní do konce roku 
2012. Plzeňský kraj se tak vyhne letošní-

mu předpokládanému zdražení," potvr-
zuje šéfmakléř Petr Havelka. „Výsledek 
překonal optimistická očekávání. Tuto 
formu nákupu doporučíme všem obcím 
v kraji a naše organizace Centrální 
nákup jim bude poskytovat bezplatné 
poradenství," dodává Milan Chovanec. 
Podle něj je velmi praktické pořádat na 
dodávky komodit pro kraj i všechny jeho 
organizace elektronické aukce, protože 
jsou rychlé, jednoduché a zcela trans-
parentní.
Řada krajských organizací bude mít 
novou cenu elektřiny a plynu už v nej-
bližších týdnech, některé z nich od led-
na 2012. Záleží na výpovědních lhůtách 
smluv, které jsou uzavřené se současný-
mi dodavateli.



marád“ začal vašemu dítěti posílat fotky 
obnaženého přirození, někdy i s popi-
sem, co všechno by šlo s jeho genitálem 
dělat. Váš potomek se stal obětí sextin-
gu. Tento pojem zahrnuje veškeré šíře-
ní textového, foto a videomateriálu se 
sexuálním obsahem. Původně byly do-
ménou sextingu pouze mobilní telefony, 
dnes už jsou využívány všechny dostup-
né komunikační kanály, tedy i e-maily 
a sociální sítě. Iniciátoři sextingu ale ne-
musí být jen „úchylové“. Velmi často se 
fotí v intimních pózách pubertální slečny 
pro své chlapce a neuvědomují si, že se 
kromě rizika zneužití svých fotek vystavují 
i riziku trestního stíhání pro šíření (dět-
ské) pornografie. 
V červnovém vydání měsíčníku Plzeňský 
kraj se dozvíte o fenoménu zvaném ky-
bergrooming, tedy o další internetové 
nástraze, která číhá na vaše děti. 

Mgr. Nina Moravcová,
Pedagogicko-psychologická poradna

Klatovy a projekt Kápézet

Zdeněk Weber
koordinátor projektu 
Plzeňský kraj  
– bezpečný kraj 

Synové ve věku osm 
a deset let s interne-
tem teprve začínají. 
Vzhledem ke svému věku zatím nema-
jí problém s tím, když s nimi u počí-
tače sedím a radím jim, třeba s tím, 
co o sobě na web psát a co už ne. 
Chráním je ale i svým chováním – ne-
vystavuji rodinné fotografie na Rajče-
ti nebo Facebooku, protože opravdu 
nestojím o to, aby fotky mých dětí 
skončily v soukromých fotosbírkách 
pedofilů.

olga Pechová
úřednice

Starší dcera, které 
je osmnáct let, má 
pocit, že už všechno 
zná a žádné rady, 
natož od matky, 

nepotřebuje. Poprosila jsem ji tedy, 
aby mi pomohla založit profil na Fa-
cebooku, protože to sama nezvládnu. 
„Nejapně“ jsem se jí pak chodila ptát, 
jak si mám nejlépe zabezpečit profil – 
spolu jsme pak dospěly, mou drobnou 
manipulací, k zabezpečeným profilům 
obou z nás. Mladší dcera, které je 
jedenáct, naše debaty o bezpečnos-
ti na webu poslouchá a snad se tím 
také učí.
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Sexting i happy slapping jsou v kybersvětě poměrně nové 
fenomény – happy slapping se začal objevovat ve Velké 
Británii v průběhu roku 2004, o sextingu se prvně zmínily 
britské noviny v roce 2005. 

?Jak chráníte své děti 
před nástrahami
internetu?

ANKETA
TéMA MěsícE

PočÍTAč A INTERNET BEZPEčNě:
sExTINg A HAPPY slAPPINg

Tomáš Hirschner
podnikatel

Starší dceři je deset 
let. Oblíbila si jeden 
dětský web, kam cho-
dí občas chatovat 
se svými vrstevníky. 
Máme domluvu, že 
mi otázku, na kterou chce kamarádovi 
odpovědět, nejdříve přečte. Už jsme 
tak zabránili zveřejnění jejího celého 
jména, telefonního čísla a názvu školy, 
kterou navštěvuje.

Ačkoli oba tyto jevy mohou fungovat 
samy o sobě, v momentě sdílení na soci-
álních sítích, popřípadě při hromadném 
rozesílání materiálů, se navíc stávají 
i formou kyberšikany. 
Příběh první. Jdete se svými dětmi na 
rodinnou procházku do vašeho oblí-
beného parku. Povídáte si, relaxujete 
a najednou, bez jakékoli příčiny, vás 
napadne cizí člověk, často pubertální-
ho věku. Padají facky, udeří vás pěsti 
do žaludku, vaše děti povalí na zem, 
kope je. Celý útok trvá desítky vteřin, 
maximálně pár minut. Stejně rychle 
jako se útočník objevil, také zmizí. V bo-
lestech a šoku si možná ani nevšimnete, 
že opodál v křoví stojí útočníkův kom-
plic a celou scénu nahrává na mobilní 
telefon. Vítejte ve světě happy slappin-
gu, což v překladu znamená „šťastné 
fackování“. 
Příběh druhý. Vaše dítě si na internetu 
našlo nového kamaráda. Bohužel mu 
sdělilo i své telefonní číslo. Tenhle „ka-



nu náklady na zabezpečení elektro-
nické komunikace, umožní efektivněji 
řídit krajem zřizované organizace, 
ale svým dílem přispěje také k zá-
chraně lidských životů a ochraně ma-
jetku,“ podotýká Ivo Grüner, náměs-
tek hejtmana Plzeňského kraje pro 
oblasti regionálního rozvoje, fondů 
EU a informatiky.
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Před několika dny byla oficiálně zahájena realizace první etapy výstavby krajské komu-
nikační infrastruktury CamelNET. Cílem projektu je postupně propojit optickou datovou 
sítí všechny významné lokality v Plzeňském kraji a zabezpečit tak bezproblémovou elek-
tronickou komunikaci orgánů veřejné správy.

CAMElNET PRoPoJÍ VýZNAMNÉ loKAlITY

V rámci první etapy realizace projektu camelNET bude propojeno jedenáct měst.

V první etapě bude propojeno deset 
takzvaných obcí s rozšířenou působ-
ností, tedy Plzeň, Klatovy, Rokycany, Ta-
chov, Domažlice, Sušice, Stříbro, Přeš-
tice, Stod a Horšovský Týn, navíc bude 
připojen Starý Plzenec. S krajským 
úřadem budou propojeny zejména ob-
jekty městských úřadů, nemocnic, zdra-
votnické záchranné služby, hasičského 
záchranného sboru a střediska Krajské 
správy a údržby silnic. První etapa pro-
jektu CamelNET by měla být dokonče-
na v březnu příštího roku.
V rámci budování krajské komunikační 
infrastruktury vzniknou dvě datová cen-
tra. To hlavní bude v budově krajské-
ho úřadu, záložní bude umístěno díky 
úzké spolupráci s hasičským záchran-
ným sborem v požární stanici v Plzni 
na Košutce. 
Projekt CamelNET je spolufinacován 
z prostředků Evropské unie, konkrétně 
z Integrovaného operačního programu 
Rozvoj služeb eGovernmentu v krajích. 
Investiční náklady na vlastní datovou 
síť jsou včetně DPH téměř 40 milionů 
korun. Realizaci projektu zabezpečuje 
Odbor informatiky Krajského úřadu Pl-
zeňského kraje. Dodavatelem datové 
optické sítě a nezbytných souvisejících 
služeb je společnost Telefónica O2.
Na krajský projekt navazují projekty 
některých měst, která budují s finanční 
podporou Plzeňského kraje vlastní me-
tropolitní sítě. Ty budou se sítí Camel-
NET propojeny. Na podporu této výstav-
by letos vyčlenil Plzeňský kraj v rámci 
dotačního programu 8,5 milionu korun. 
„O dotaci na metropolitní sítě byl mezi 
městy velký zájem, proto jsou veškeré 
prostředky určené pro letošní rok vyčer-
pány. Metropolitní síť se buduje nebo 
rozšiřuje v Klatovech, Domažlicích, Ta-
chově, Přešticích a Nýrsku. Připojeny 
tak budou například školy či zařízení 
sociální péče,“ říká Václav Koudele, 
vedoucí Odboru informatiky Krajského 
úřadu Plzeňského kraje.

Cílem Plzeňského kraje je propojit 
veškeré jím zřizované organizace 
a v případě zájmu i organizace zři-
zované obcemi. Důvodem je kromě 
zvýšení úrovně komunikace a sdílení 
informací a dat i výrazná úspora pro-
vozních nákladů na informační tech-
nologie u jednotlivých propojených 
subjektů. „CamelNET sníží v budouc-



TéMA MěsícE
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taktní osobě v ČR. Systém například umož-
ňuje rozesílání hromadných e-mailů a SMS 
všem zaregistrovaným osobám, které se 
v daném cizím státě nacházejí, a tím jim 
poskytuje důležité informace nebo je včas 
varuje před hrozícím nebezpečím.
Ale zpět na úvodní stránku webu minis-
terstva zahraničí. Cestování se věnuje 
i sekce „Státy a území“, kterou najdete 
vlevo. Zde si v menu vyberete stát, kte-
rý vás zajímá, a zvolíte typ informace. 
Namátkou jsem zvolil „Celní a devizové 
předpisy“ a u stejně náhodně vybraného 
Alžírska zjistil, že do země mohu dovézt 
maximálně dvě stě kusů cigaret a dva 
litry vína.
Na závěr bych vám ještě doporučil sekci 
„Cestujeme“ v horním hlavním menu na 
úvodní stránce, kde se dozvíte i to, jak 
v zahraničí řešit některé krizové situace. 
Přeji vám šťastnou cestu, krásnou dovole-
nou a bezpečný návrat domů!

Ing. Václav Koudele,
vedoucí Odboru informatiky

Krajského úřadu Plzeňského kraje

uŽITEčNÉ INTERNEToVÉ oDKAZY: http://portal.mzv.cz
Blíží se doba dovolených, a proto vaši pozornost nasmě-
ruji na praktické informace z veřejné správy, které mají 
ke dnům odpočinku úzký vztah. 

Pokud byste chtěli strávit dovolenou v Pl-
zeňském kraji, což vám samozřejmě do-
poručuji, protože je zde velké množství 
krásných míst, určitě navštivte portál na 
adrese http://www.turisturaj.cz. Pomůže 
vám s výběrem a díky krajskému kalendá-
ři akcí se dozvíte i o tom, co zajímavého 
se kde děje. Pokud ale chcete dovolenou 
prožít v zahraničí, podívejte se nejdříve na 
server ministerstva zahraničních věcí. Na-
jdete jej na adrese http://www.mzv.cz. 
Co z velké nabídky informací můžete vy-
užít? Především se podívejte na úvodní 
obrazovce vpravo, naleznete tam sekci 
„Upozornění při cestách“. Bezpečnostní si-
tuace se za poslední rok v řadě zemí dra-
maticky změnila, a to jak kvůli nepokojům 
a válkám, tak kvůli přírodním katastrofám. 
V době, kdy jsem psal tento článek, byla 

v této sekci aktuální doporučení vztahují-
cí se k Japonsku, Egyptu, Sýrii, Jordánsku 
a Thajsku. Většinou se jedná o varování 
před pobytem v některých konkrétních ob-
lastech. Pokud se do rizikové lokality pře-
sto chystáte, ministerstvo doporučuje dob-
rovolnou registraci do databáze občanů 
cestujících do zahraničí (DROZD), kterou 
najdete na adrese http://drozd.mzv.cz/.
Že jste o tomto systému ještě neslyšeli? 
Jedná se o projekt ministerstva, jenž umož-
ňuje účinně organizovat pomoc českým 
občanům, kteří se ocitli při svém zahranič-
ním pobytu v nesnázích. Informace cesto-
vatel poskytuje dobrovolně vyplněním jed-
noduchého formuláře složeného ze čtyř 
částí – informace o cestovateli, informace 
o spolucestujících rodinných příslušnících, 
údaje o pobytu v zahraničí a údaje o kon-

Ocilka z Liberce, který v Plzni studuje vy-
sokou školu.
Vítězný návrh Petra Bláhy dostane k do-
pracování profesionální firma, která zvítě-
zí ve výběrovém řízení na novou podobu 

portálu Plzeňského kraje. Nově konci-
pované internetové stránky na stávající 
adrese www.plzensky-kraj.cz by měly být 
uvedeny do provozu nejpozději 1. ledna 
příštího roku.

KRAJsKý PoRTÁl ZÍsKÁ NoVou PoDoBu
Soutěž o nejlepší návrh titulní strany internetového portálu Plzeňského kraje už zná své-
ho vítěze. Porotě i krajské radě se nejvíce líbil nápad Petra Bláhy z Plzně, který získal 
jako odměnu třicet tisíc korun.

Vítězný návrh Petra Bláhy z Plzně.

Soutěž s názvem „Jsi kreativní? Tvůj kraj tě 
potřebuje!“ vyhlásil Plzeňský kraj v březnu 
pro mladé tvůrce do třiceti let. Zúčastnit 
se nemohla grafická studia, společnosti 
zabývající se webdesignem a reklamní 
agentury. Uzávěrka pro podání návrhů 
byla 30. dubna. „Posuzovali jsme 66 růz-
ných grafických návrhů, které do soutěže 
přihlásilo 61 mladých lidí. Mezi pracemi 
byla opravdu celá řada zajímavých ná-
padů. Na prvenství Petra Bláhy jsme se 
však shodli poměrně snadno,“ konstatuje 
Ivo Grüner, náměstek hejtmana Plzeňské-
ho kraje pro oblasti regionálního rozvoje, 
fondů EU a informatiky a zároveň člen 
poroty. Jak dodává, o vysoký počet při-
hlášených prací se nepochybně zaslou-
žila i skutečnost, že zadání soutěže bylo 
jasné. „Mladí tvůrci se měli pokusit navrh-
nout titulní stranu krajského internetového 
portálu s rozcestníkem tak, aby byla pře-
hledná, graficky zajímavá, na první po-
hled zaujala a navíc samozřejmě umož-
ňovala snadnou orientaci,“ popisuje Ivo 
Grüner.
Porota a krajští radní určili v soutěži i dru-
hé a třetí místo, protože také zde byla 
vyhlášena finanční odměna. Druhý Luboš 
Král ze Starého Plzence obdržel deset ti-
síc korun, o pět tisíc méně získal Michal 
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uDÁlosTI V PlZEŇsKÉM KRAJI FoTogRAFICKY

Zvýšení bezpečnosti silničního provozu bylo hlavním motivem pro 
rekonstrukci ulice Přátelství v Dýšiné. Akce vyšla zhruba na 20 mili-
onů korun, polovinu částky poskytla Evropská unie, zbývající sumu 
uhradily ze svých rozpočtů Plzeňský kraj a obec Dýšina. slavnostní-
ho zahájení provozu na zrekonstruované ulici se 4. května zúčastnili 
také hejtman Milan chovanec (uprostřed) a krajský radní František 
Bláha (druhý zprava).

Policisté z krajského ředitelství mají k dispozici nové speciální monito-
rovací vozidlo, které bude plnit významnou úlohu například při demon-
stracích, rizikových shromážděních či preventivním dohledu nad bez-
pečností silničního provozu. Automobil, který stál 8,5 milionu korun, byl 
poprvé představen v dubnu při policejním cvičení v areálu líňského 
letiště. Plzeňský kraj přispěl na pořízení vozu částkou 1,2 milionu korun, 
zbytek byl financován z fondů Evropské unie a státního rozpočtu. 

Deklaraci o pokračování spolupráce mezi Plzeňským krajem a ho-
kejovým klubem Hc Plzeň 1929 podepsali 5. května v ČEZ Aréně 
hejtman Plzeňského kraje Milan chovanec (uprostřed), jeho ná-
městek pro oblasti školství, mládeže a sportu Jiří struček, generální 
manažer Indiánů Martin straka (vpravo) a Tomáš Tesař, který má 
v klubu na starosti mládež. Plzeňský kraj, který je generálním part-
nerem mládežnických družstev, věnoval v rámci této deklarace na 
jejich další rozvoj tři miliony korun.

Pamětní plakety, které jsou oceněním za příkladnou a nezištnou 
péči o válečné hroby, se udělovaly 4. května v prostorách Kraj-
ského úřadu Plzeňského kraje. sedmi obyvatelům našeho regio-
nu a představitelům osmi měst a obcí je předali hejtman Milan 
chovanec a zástupce ministerstva obrany Vladimír Karaffa. Tato 
společná fotografie vznikla krátce po slavnostním aktu. 

Již devátý ročník největší letecké show na západě Čech „Den ve 
vzduchu“ se uskutečnil v sobotu 30. dubna a v neděli 1. května. 
Tradiční akce přilákala tisíce návštěvníků. Uvítali je také náměstek 
hejtmana Plzeňského kraje Jiří struček (třetí zleva) a krajský radní 
Václav Šimánek (čtvrtý zleva).

V uplynulých týdnech proběhl třetí ročník soutěže pro fotoamatéry 
z Plzeňského kraje, tentokrát na téma „cesty krajinou aneb i cesta 
může být cíl“. Autorům nejlepších snímků poblahopřál 20. dubna 
Petr smutný (vpravo), radní Plzeňského kraje pro oblasti životního 
prostředí a zemědělství. Vítězem soutěže se stal Karel Beneš, který 
oceněnou fotografii pořídil na Přešticku.
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CElý KRAJ slAVIl 66. VýRočÍ osVoBoZENÍ

V rámci pietního aktu u pomníku „Díky, Ameriko!“ promluvila řada osobností. Nechyběli mezi nimi například velvyslanec UsA v České republice 
Norman Eisen či Miroslav Brabec (na snímku u mikrofonu), radní Plzeňského kraje pro oblast sociálních věcí.

Letošní oslavy osvobození odstartovaly v našem kraji už 30. dubna. 
Za přítomnosti řady významných hostů a zástupců médií byla na 
budově Obecního úřadu v Újezdě odhalena pamětní deska věno-
vaná památce amerického letce Virgila Paula Kirkhama, jenž byl 
sestřelen 30. dubna 1945 u Trhanova nedaleko Domažlic. Pamětní 
desku, na jejíž zhotovení přispěl také Plzeňský kraj, odhalil letcův 
bratr Marion Kirkham.

Jedním z vrcholů oslav osvobození byl už tradičně pietní akt u pl-
zeňského pomníku „Díky, Ameriko!“. Na programu byl 6. května. 
Zúčastnili se ho také američtí a belgičtí váleční veteráni, velká část 
z nich se v roce 1945 podílela na osvobozování Plzně a celého 
Plzeňského kraje. 

Řadu důležitých bodů projednala na svém 
80. zasedání Rada Plzeňského kraje. Zde 
jsou některé z nich.  

   Rada schválila rozdělení dotací v rámci programu na podporu sociálních 
služeb v Plzeňském kraji v celkové výši pět milionů korun.

   Rada vyhlásila nadlimitní veřejnou zakázku „Dodávka serverů pro Tech-
nologické centrum Plzeňského kraje“. 

   Plzeňský kraj poskytne Muzeu Dr. Bohuslava Horáka v Rokycanech, jehož 
je zřizovatelem, osobní automobil Škoda Fabia Combi. Ten měl dosud 
ve svém vozovém parku.

TElEgRAFICKY ZE ZAsEDÁNÍ KRAJsKÉ RADY

   Rada schválila vstup Plzeňského kraje do Národní sítě Zdravých měst ČR. 
Toto členství kraji umožní pokračovat v kvalitním strategickém rozvoji za 
využití mezinárodních standardů. Za vznikem sítě zdravých měst, do které 
v posledních letech vstupují také regiony, totiž stojí Světová zdravotní 
organizace.

   Plzeňský kraj poskytne finanční dar v celkové výši více než jeden milion 
korun sedmi okresním hasičským sdružením. Peníze budou použity na 
odbornou přípravu jednotek, práci s mládeží a preventivně výchovné čin-
nosti na úseku požární ochrany.

   Plzeňský kraj vyhlásil v oblasti sociálních věcí podpůrný dotační program 
pro obce. Čerpat dotace na zajišťování pečovatelské služby z něj budou 
moci ty, které mají uzavřenou smlouvu s registrovaným poskytovatelem 
sociálních služeb.



V Evropské unii 
(EU) v současné 
době stále sílí dis-
kuse o tom, jak 
bude vypadat no-
vá Kohezní politi-
ka, tedy o tom, jak 
vysoká podpora 
bude směřovat do 
jednotlivých zemí 

prostřednictvím evropských fondů 
a na co bude zaměřena. Je to zcela 
logické, protože současné programo-
vé období EU končí v roce 2013 a pří-
prava toho nového zabere několik 
let. Nejde jen o to, že jde o technicky 
náročný proces, ale především musí 
dojít k dohodě mezi všemi členskými 
zeměmi unie. Té totiž nevládnou něja-
cí tajemní vládci z Bruselu, ale veške-
ré rozhodování je v rukou jednotlivých 
členských zemí. 

Co se vám vybaví, 
když se řekne „struk-
turální fondy“? Obá-
vám se, že většině 
z vás, kteří sledujete 
všední dění v médi-
ích, se vybaví pře-
devším zprávy o růz-
ných machinacích, 
korupci, předražová-

ní zakázek a rozkrádání všeho druhu. 
Menší části z vás, kteří s touto proble-
matikou přicházíte nějak do kontaktu, se 
potom určitě vybaví slova jako složité, 
komplikované, nepřehledné, zdlouhavé, 
nesystémové. A nejmenší části z vás, 
kteří se touto problematikou zabýváte 
snad každodenně, se nepochybně vy-
baví něco jako riziko propadnutí pod-
pory nebo promarněná šance. Asi jen 
málokoho v první řadě napadne nějaký 
konkrétní projekt, který se podařil a ze 
kterého má společnost prospěch.
Nyní pár faktů – Česká republika může 
z fondů Evropské unie získat až 26,7 mi-
liardy euro, což je zhruba 670 miliard 

FoNDY Eu: JE TŘEBA PoučIT sE Z CHYB

EVROPsKé FONDY
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„systém čerpání by se měl změnit a například regionální operační programy v současné 
podobě dále fungovat nemohou. Přes všechny komplikace však zůstávám optimistou.“ 

ÚsPěCH V EVRoPě ZÁVIsÍ NA uMěNÍ DoHoDY
„Je třeba poukázat na to, že přímo v srdci Evropy je úze-
mí, které se chová jako odlehlé oblasti. Toto území lze 
ale cílenými investicemi značně pozdvihnout.“

korun, tedy téměř tři čtvrtiny ročního roz-
počtu našeho státu. Tyto peníze by měla 
vyčerpat během sedmi let v rozmezí 
roků 2007 až 2013. Konec možnosti čer-
pat zmíněné prostředky se tedy nekom-
promisně blíží.
Proto mě velice mrzí, že nyní, když by 
se mělo začít pomalu bilancovat, očeká-
vaný obrázek nevypadá příliš lichotivě. 
Současnou vládu to však, bohužel, ne-
zajímá. Vždyť bojuje o svou vlastní exis-
tenci a nemá moc času zabývat se tím, 
co by potřebovali občané tohoto státu. 
Nechci se však pouštět do politické kriti-
ky a do spekulací, kdo za co může. Chci 
se zaměřit na pozitivnější stránku věci, 
zamyslet se nad budoucností.
Všechny potíže, které jsou spojené s čerpá-
ním strukturálních fondů, vnímám jako argu-
menty, ze kterých je nutné si vzít ponaučení 
a používat je v jednáních o tom, jak bude 
vypadat čerpání strukturálních fondů po 
roce 2013. Proto také na všech schůzkách 
tvrdím, že systém čerpání je třeba změnit 
a například regionální operační programy 
v současné podobě dále fungovat nemo-

hou. A takto bych mohl pokračovat dalšími 
návrhy, které společně s kolegy vznáším. 
Přes všechny komplikace však zůstávám 
optimistou. Stále podle mě platí ono lido-
vé pořekadlo, že vše špatné je k něčemu 
dobré. Na základě získaných zkušeností 
by se nám mělo podařit nasměrovat bu-
doucí podporu z Evropské unie tam, kde 
bude nejvíce potřebná a efektivní. A pak 
si při vyslovení pojmu „strukturální fondy“ 
většina obyvatel Plzeňského kraje vybaví 
nějaký přínosný projekt, který by se bez 
podpory Evropské unie nepodařilo zreali-
zovat. Jen pozitivně budou o strukturálních 
fondech hovořit třeba budoucí pacienti 
nové krajské nemocnice v Klatovech nebo 
ti, kteří se začnou připojovat k rychlému 
internetu prostřednictvím nově budované 
sítě CamelNET. Nebo všichni řidiči, kteří 
pojedou po opravených silnicích v našem 
kraji. Pevně věřím, že takových příkladů 
bude přibývat!

Ivo grüner,
náměstek hejtmana Plzeňského kraje

pro oblasti regionálního rozvoje, 
fondů EU a informatiky

Kolik prostředků a na co budeme mít 
z evropských fondů k dispozici, závisí 
tedy i na nás. Záleží na tom, jak jsme 
schopni definovat své priority a podložit 
je důkladnou argumentací. V budoucím 
programovém období to nebude zase 
úplně jednoduché, protože se Evropská 
unie (tedy správně bych měl říci členské 
státy) rozhodla, že se mnohem více sou-
středí na to, aby prostředky z evropských 
fondů byly investovány co nejefektivněji 
a podporovaly rozvoj. 
Celý proces probíhá tak, že Evropská 
komise vytvoří návrhy a příslušné orgány 
členských států a evropské instituce se 
k nim vyjadřují. Já osobně se mohu vy-
jádřit v rámci Výboru regionů (evropská 
instituce sídlící v Bruselu, ve které zase-
dají zástupci místních a regionálních sa-
mospráv – poznámka redakce), kterého 
jsem členem. Do stanovisek Výboru regi-
onů se snažím zakotvit naše potřeby. Ten-

to proces ale není jednoduchý, protože 
je třeba dojít ke konsenzu mezi zástupci 
jednotlivých zemí. Musíte tedy pro své po-
stoje hledat spojence. 
Tito spojenci nejsou na „věčné časy“. 
Jednou máme společný názor s novými 
členskými zeměmi, jindy zase třeba s Ba-
vorskem. Ve Výboru regionů zasedám 
například společně s bavorskou ministry-
ní Emilií Müller, a tak spolu řadu postojů 
konzultujeme. Ne na všem se samozřejmě 
shodneme, ale s Bavorskem nás v součas-
né době pojí především nově vznikající re-
gion Vltava – Dunaj, který má řešit proble-
matiku území kolem bývalé železné opony. 
Je třeba poukázat na to, že přímo v srdci 
Evropy je území, které se chová jako od-
lehlé oblasti. Toto území lze ale cílenými in-
vesticemi značně pozdvihnout. Obecně lze 
říci, že náš úspěch v Evropě závisí přede-
vším na schopnosti dohody a argumenta-
ce, nikoliv na drzosti a negaci. Je otázkou, 
zda jsme schopni to pochopit. 

Ing. Petr osvald,
člen předsednictva Výboru regionů 

v Bruselu a místopředseda 
české národní delegace
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POUKAZ NA PROHLÍDKU
1 + 1 ZDARMA
Zakupte 1 vstupenku na prohlídku Pivovarského muzea
a na tento poukaz získáte druhou ve stejné výši zdarma. 
Prohlídka zahrnuje ochutnávku piva Pilsner Urquell.
Platí do 31. 8. 2011.

www.prazdrojvisit.czVeleslavínova 6, 301 14 Plzeň, tel.: +420 377 235 574
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ce. „Chceme přilákat dospělé i děti na 
přehlídku tradičních řemesel, která se 
budou prezentovat zejména formou tvůr-
čích dílen a workshopů,“ popisuje Irena 
Macháčková ze sdružení Plzeň9. Akce 
Živá tradice by se měla uskutečnit na 
Malesické návsi letos v září.
Mezi podpořenými spolky figurují napří-
klad také Chrástecká muzika, Folklórní 
soubor Úsměv či Český svaz ochránců 
památek v Plzni.

cEsTOVNí RUcH
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čÍŇANÉ oCENIlI PIVo A oBDIVoVAlI ZBRANě
Čínské hospodářství se v posledních letech rozvíjí závratným tempem. I proto patří turisté 
z tohoto obrovského asijského státu spolu s Japonci a Američany mezi ty nejsolventnější. 
Do České republiky však zatím jezdí číňané poměrně málo. 

Mezi úspěšné žadatele se v prvním kole krajského dotačního programu na podporu spolko-
vé činnosti zařadil také Český svaz ochránců památek v Plzni. Díky finanční podpoře bude 
moci i letos uspořádat Historický víkend na zámku v Čečovicích u Holýšova. Výtěžek z akce 
již tradičně poputuje na obnovu této historické památky.

KRAJ PoDPoRuJE sPolKY A lIDoVÉ TRADICE
Částku 350 tisíc korun rozdělil Plzeňský kraj v rámci prvního kola dotačního programu, je-
hož cílem je podpora spolkové činnosti. Úspěšní žadatelé tak mohou díky finanční injekci 
z krajského rozpočtu nakoupit nové kroje, kostýmy nebo zajistit pořádání kulturních akcí. 

Mezi podpořené žadatele patří napří-
klad Klub kašperskohorských žen, který 
vystupuje za doprovodu čtyř harmoniká-
řů na nejrůznějších akcích pořádaných 
městem Kašperské Hory. „O dotaci jsme 
požádali zejména v souvislosti s akcí 
nazvanou 1000 let soumarských stezek 
mezi Bavorskem a Čechami, která se 
uskuteční koncem srpna. Za poskytnuté 
finance chceme pořídit kroje pro náš 
pěvecký soubor,“ říká Radka Kolářová 
z Klubu kašperskohorských žen. 
Dalším spolkem, který získal podpo-
ru z krajského dotačního programu, je 
občanské sdružení Plzeň9. Finance jsou 
určeny na realizaci projektu Živá tradi-

Aby objevili krásu střední Evropy, několik 
českých krajů, měst a firem spolupraco-
valo na přípravě několikadenního výletu 
po krásách naší země pro pětadvacet 
nejvyšších představitelů nejvýznamněj-
ších čínských cestovních kanceláří a mé-
dií. Na akci doslova nabité zajímavostmi 
se výrazně podílel také Plzeňský kraj.  
Čínská delegace navštívila náš region 
ve čtvrtek 14. dubna. Na programu měla 
neformální jednání s představiteli kraje 
i města Plzně, prohlídku centra Plzně 
a návštěvu Plzeňského Prazdroje. Jak 
říká Václav Koubík, radní Plzeňského kra-
je pro oblasti kultury, památkové péče, 
cestovního ruchu a marketingu, připra-
vený program čínskou delegaci zaujal. 
„Velmi se jim líbilo v pivovaru. Byli pře-
kvapeni, jak je provoz čistý a nadchla je 
ochutnávka piva. Dali si ho i ti, co zlatavý 
mok normálně nepijí. Velký úspěch mělo 
také Západočeské muzeum, konkrét-
ně sbírka historických zbraní. A velkou 
chválu si vysloužili kuchaři v restauraci, 
kde byl připraven slavnostní oběd. Prý 
to bylo nejlepší jídlo, co za svůj pobyt 
v České republice jedli,“ konstatuje Vác-
lav Koubík. 

V prostorách Západočeského muzea v Plzni přivítal čínskou delegaci ředitel instituce Fran-
tišek Frýda. Představitele čínských cestovních kanceláří a médií nejvíce zaujala sbírka his-
torických zbraní.

Plzeňský kraj se zaměřuje na čínské turisty 
již delší dobu. Několik propagačních ma-
teriálů je vytištěno v čínštině, představite-
lé kraje úzce spolupracují se zastoupením 
České centrály cestovního ruchu Czech-
Tourism v Pekingu. „Čínští turisté mají 
úplně jinou mentalitu než čeští. Památky 
je sice zajímají, ale ne příliš do hloubky, 
rádi poslouchají zajímavé historky, ale ne 
historická fakta. Chtějí nevšední zážitky, 
ochutnávky nápojů a jídel, hezká místa 
pro focení a hlavně pro nákupy,“ popi-

suje Václav Koubík. Jak dodává, přílivu 
čínských turistů do České republiky a tím 
i do Plzeňského kraje by výrazně pomoh-
la přímá letecká linka.
V Číně existují určitá omezení turistického 
ruchu. Platí zde výjezdní kvóty a zájezdy 
do vybraných zemí smějí nabízet pouze 
cestovní kanceláře se speciálním povole-
ním. Jedna z cestovních kanceláří, která 
vyslala do České republiky v rámci dub-
nové akce své zástupce, má 12 tisíc za-
městnanců a 40 milionů klientů ročně.



zastoupením lípy. Fotografie z loňského květ-
na krásně ukazuje, jak vypadá jaro v takové-
to květnaté bučině. Skvěle se zde daří napří-
klad mařince vonné, česnáčku lékařskému, 
plicníku tmavému nebo pitulníku horskému.

Na závěr napovíme, že tato přírodní rezerva-
ce byla pojmenována podle vrchu a v jejím 
názvu je obsaženo jméno zvířete, které mys-
livci označují za královské.

ZAJíMAVOsTI
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čAsTÉ KoNTRolY ZVYŠuJÍ KVAlITu CEsToVÁNÍ
Plzeňský kraj, který u Českých drah objednává regionální 
železniční spoje, důkladně prověřuje kvalitu služeb po-
skytovaných v těchto vlacích. 

Téměř každodenní kontroly má na sta-
rosti Václav Tesař, terénní pracovník spo-
lečnosti POVED (Plzeňský organizátor 
veřejné dopravy). Cílený tlak na České 
dráhy začíná přinášet pozitivní výsledky. 
Výrazný obrat k lepšímu nastal podle 
Václava Tesaře letos v dubnu.

Kolik vlaků jste letos zkontroloval a ko-
lik z nich bylo v pořádku? Zaznamenal 
jste zlepšení?
Aby byl jasně patrný vývoj situace, uve-
du statistiku v kontextu s loňským rokem. 
Loni jsem ve druhém pololetí zkontrolo-
val 485 vlaků, bez závady bylo zhruba 
41 procent z nich. V prvním čtvrtletí le-
tošního roku jsem zkontroloval 276 vlaků, 
bez závady bylo už téměř 44 procent. 
V prvních třech dubnových týdnech se 
kontrola týkala 50 vlaků a v pořádku už 
bylo 62 procent. Z této statistiky je zřej-
mé, že se kvalita služeb poskytovaných 
v regionálních vlacích zlepšuje. A to je 
skvělá zpráva.

čeho se kontroly ve vlacích týkají?
Sleduji například čistotu ve vagónech, hy-
gienické vybavení a čistotu toalet, ale také 

odpovídající označení vlaku, či zda jsou 
bezpečně uzavřené dveře. Pokud shle-
dám, že České dráhy nedodržely smluvní 
podmínky, jsou jim uloženy sankce.

Ve které oblasti je vidět nejvýraznější 
zlepšení?
Zaměstnanci Českých drah stále více 
dbají na čistotu vozů a vybavenost to-
alet – třeba případů, kdy chybí toaletní 
papír, výrazně ubývá. Kromě toho také 
pečlivěji dodržují opatření, která se tý-
kají bezpečnosti cestujících. Musím kon-
statovat, že se zlepšil i přístup vlakového 
doprovodu, tím mám na mysli průvodčí-
ho či vlakvedoucího. Poté, co upozorním 
na závadu, dojde k jejímu odstranění 
výrazně dříve než v minulosti. 

Přispívá ke zvyšování kvality cestování 
i průběžná obnova vozového parku, 
na které české dráhy spolupracují 
s Plzeňským krajem?
Samozřejmě, a to razantně. V kraji jez-
dí stále více souprav s označením Re-

gionova, které nabízejí vysoký komfort 
cestování a díky nimž v jízdním řádu 
neustále vzrůstá počet nízkopodlažních 
spojů. Lidé se také mohou těšit na nové 
moderní vlaky LINK polské firmy PESA 
Bydgoszcz, první z nich budou uvedeny 
do provozu již v roce 2012. A ještě bych 
zmínil jednu zásadní věc. V Plzeňském 
kraji regionálních železničních spojů kaž-
dým rokem přibývá. A to je pro komfort 
cestujících také nesmírně důležité.

ZNÁTE PŘÍRoDu NAŠEHo KRAJE?
Chcete si udělat malý test, jak 
dobře znáte přírodu Plzeňského 
kraje? Tak právě pro vás je při-
praven cyklus fotografických há-
danek.

V každém vydání měsíčníku Plzeňský kraj 
najdete jeden snímek, na kterém je zachy-
ceno něco z přírodních krás. Vaším úko-
lem je určit, o jaké místo se jedná. Aby 
to nebylo tak těžké, přichystali jsme pro 
vás také malou nápovědu. správnou od-
pověď na otázku najdete vždy ve stejném 
vydání měsíčníku, a to na straně 19. Cyk-
lus fotografických hádanek je nesoutěžní.  

Jak se nazývá přírodní rezervace, 
která je na snímku?
Tato přírodní rezervace o rozloze více než je-
denáct hektarů je součástí Plánické vrchovi-
ny. Nachází se zhruba 3,5 kilometru západně 
od města, v němž se narodil známý český 
elektrotechnik a vynálezce František Křižík. 
Vyhlášena byla již v roce 1966. Jejím poslá-
ním je především zachování smíšeného list-
natého porostu s převahou buku a výrazným 

>>

Terénní pracovník společnosti POVED Václav Tesař při kontrole vlaku s označením Regionova.

Příspěvková organizace Centrální nákup 
Plzeňského kraje využívá novou interne-
tovou aplikaci – Informační systém pro 
řízení veřejných zakázek (E-ZAK). Tato 
aplikace umožňuje jednotlivým krajským 
organizacím, aby si samy vedly některé 
své zakázky jednoduše a transparentně. 
Cílem elektronického zadávání a sledo-
vání veřejných zakázek je především 
vyloučit možnost nekalé soutěže (veške-
ré záznamy v systému jsou vždy spoje-
ny s konkrétním pracovníkem), umožnit 
přístup maximálnímu počtu dodavatelů 
(především malým a středním podni-
katelům) a uspořit krajské finanční pro-
středky. Podle odhadů by mělo jít o mili-
ony korun ročně. 
Celý informační systém, který je veřej-
nosti k dispozici na adrese www.cnpk.
cz, je elektronický, a to včetně „podá-
vání obálek“ s návrhy, jejich otevírání 
a hodnocení. Podrobnější informace 
o této novince najdete v červnovém vy-
dání měsíčníku Plzeňský kraj.

VEŘEJNÉ ZAKÁZKY
MůŽETE slEDoVAT
NA INTERNETu



Devět nových přístrojů lucas 2 má od konce dubna ve vý-
bavě Zdravotnická záchranná služba Plzeňského kraje. 

V BoJI o lIDsKÉ ŽIVoTY
PoMÁHAJÍ NoVÉ PŘÍsTRoJE
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ZDRAVOTNIcTVí

čAsTÉ KoNTRolY ZVYŠuJÍ KVAlITu CEsToVÁNÍ Co VÁs ZAJÍMÁ
VE ZDRAVoTNICTVÍ

Bezplatná tel. linka 800 900 799 
Krajského úřadu Plzeňského kraje 
slouží již od 1. listopadu 2009 veřejnos-
ti k připomínkám a námětům z oblasti 
zdravotnictví. Prostřednictvím této pra-
videlné rubriky v měsíčníku Plzeňský 
kraj pracovníci odboru zdravotnictví 
komentují vybrané postřehy či odpoví-
dají na některé zajímavé a frekvento-
vané otázky, které se objevily na zá-
znamníku bezplatné telefonické linky. 

JAK MÁM PosTuPoVAT, 
KDYŽ NEsouHlAsÍM s TÍM, 
ABY BYlY Z MÉHo TělA 
Po sMRTI oDEBRÁNY oRgÁNY 
PRo TRANsPlANTACE? 

Pro tento účel zřídilo ministerstvo 
zdravotnictví Národní registr osob ne-
souhlasících s posmrtným odběrem 
tkání a orgánů. Pokud za svého živo-
ta vyjádříte nesouhlas s tím, aby po 
vaší smrti byly z těla odebrány tká-
ně a orgány vhodné k transplantaci, 
musí tento nesouhlas podle zákona 
obsahovat některé nezbytné náleži-
tosti a údaje. Pro sepsání nesouhla-
su byl vytvořen jednoduchý formulář, 
který můžete vyplnit ve zdravotnickém 
zařízení za pomoci ošetřujícího léka-
ře nebo i mimo zdravotnické zařízení. 
V elektronické podobě je totiž k dis-
pozici na internetových stránkách re-
gistru www.nrod.cz.
Pokud formulář vyplňujete sami, je 
potřeba úředně ověřený podpis 
osoby nesouhlasící s odběrem tkání 
a orgánů. Takto ověřený nesouhlas 
pak musíte zaslat ke zpracování 
Koordinačnímu středisku pro resort-
ní zdravotnické informační systémy 
(Vídeňská 1958/9, 140 21 Praha 4) 
a k zaevidování Národnímu registru 
osob nesouhlasících s posmrtným 
odběrem tkání a orgánů. Jestliže for-
mulář vyplňujete ve zdravotnickém 
zařízení za pomoci ošetřujícího léka-
ře, uvádějí se navíc údaje o daném 
zdravotnickém zařízení, ošetřujícím 
lékaři a jednom svědkovi. V tomto pří-
padě už není nutný úředně ověřený 
podpis nesouhlasící osoby ani lékaře 
a svědka.
Jakmile Národní registr osob nesou-
hlasících s posmrtným odběrem tkání 
a orgánů váš nesouhlas zaeviduje, 
pošle vám o tomto kroku potvrzení.

O zdraví rekreantů na Hracholuské přehradě bude letos 
opět velice dobře postaráno. Na sobotu 28. května se 
totiž v kempu Keramika připravuje slavnostní otevření sta-
nice první pomoci. Provozovat ji bude Vodní záchranná 
služba Českého červeného kříže. 

VoDNÍ ZÁCHRANÁŘI oTEVŘou
sTANICI NA HRACHolusKÁCH

Stanici první pomoci vybudovali vodní zá-
chranáři už v loňském roce, a to ve spolu-
práci se Zdravotnickou záchrannou službou 
Plzeňského kraje, Hasičským záchranným 
sborem Plzeňského kraje, Povodím Vltavy 
a Plavební správou. Zkušební nepřetržitý pro-
voz, který probíhal o letních prázdninách, se 
velice osvědčil. To potvrzuje i Roman Sviták, 
ředitel Zdravotnické záchranné služby Plzeň-
ského kraje. „Jednoznačně nejdůležitější je 
skutečnost, že díky působení vodních záchra-
nářů a jejich propojení s naším dispečinkem 
došlo v této významné rekreační oblasti k ra-
zantnímu zkrácení doby, kdy pacient v ohro-
žení života čeká na poskytnutí neodkladné 
zdravotní péče. V situaci, kdy se bojuje o lid-
ský život, je opravdu každá vteřina dobrá. 
Spolupráci s vodními záchranáři si velmi 
pochvalujeme a budeme i nadále usilovat 
o její zkvalitňování,“ říká Roman Sviták.   
Součinnost vodních záchranářů s posádka-

mi zdravotnické záchranné služby byla loni 
o letních prázdninách prověřena ve více než 
třiceti případech. „Na základě pozitivních 
zkušeností z loňského roku bude letos počet 
vodních záchranářů navýšen ze tří na pět. 
Vylepšena byla po technické stránce komu-
nikace mezi hracholuskou stanicí první po-
moci a operačním střediskem zdravotnické 
záchranné služby. Modernizací prošel také 
zásahový člun. Na jeho opravě se podílel 
částkou padesát tisíc korun Plzeňský kraj,“ 
konstatuje velitel stanice první pomoci Miro-
slav Ptáček. 
Sobotní slavnostní otevření stanice v kempu 
Keramika bude mít pestrý doprovodný pro-
gram. Záchranáři předvedou například zá-
chranu tonoucího ze člunu i břehu a zdravot-
níci ukážou, jak se správně ošetřují některá 
zranění. Pro nejmenší návštěvníky budou při-
praveny nejrůznější vodní a lanové atrakce 
a vědomostní kvízy.

Do zásahových vozidel byly rozmístěny tak, 
aby pokryly celý náš region. „Lucas 2 je mo-
derní mechanický přístroj, který slouží k pod-
poře srdeční činnosti u osob, u nichž došlo 
k její zástavě. Je velice kompaktní, skladný 
a napájený pomocí dobíjecích baterií,“ po-
pisuje Michal Šebek, manažer vnějších vzta-
hů Zdravotnické záchranné služby Plzeňské-
ho kraje.  
Přístroje Lucas 2 budou velkými pomocníky 
v boji o lidské životy. To se ostatně potvrdi-
lo při důkladném testování tohoto přístroje, 
které záchranáři prováděli v uplynulých mě-
sících přímo při výjezdech. „Lidé, u kterých 
dojde k zástavě srdce, vyžadují okamžitou 
lékařskou péči. Dosud museli záchranáři pro-
vádět nepřímou srdeční masáž ručním stla-
čováním hrudní kosti. Nyní tuto úlohu převzal 
Lucas 2. Kvalitní nepřerušovanou nepřímou 
srdeční masáž dokáže zajistit až po dobu 
jedné hodiny,“ vysvětluje Michal Šebek.   
Žádná jiná zdravotnická záchranná služba 
v České republice nedisponuje takovým po-
čtem přístrojů na podporu srdeční činnosti. 
„Díky přístrojům Lucas 2 došlo k dalšímu 

výraznému zkvalitnění služeb, které záchra-
náři poskytují obyvatelům Plzeňského kraje. 
Nesmírně důležitá je skutečnost, že přístroj 
mají k dispozici záchranáři ve všech oblas-
tech našeho regionu,“ zdůrazňuje Michal Še-
bek. Nákup devíti přístrojů Lucas 2 v celkové 
hodnotě zhruba 2,9 milionu korun financoval 
Plzeňský kraj.

Převzetí devíti přístrojů Lucas 2 se na kon-
ci dubna zúčastnili také (zleva) záchranář 
Filip Šimčík, ředitel zdravotnické záchranné 
služby Roman sviták a Marie Kaprálová 
z Odboru zdravotnictví Krajského úřadu 
Plzeňského kraje. 



Vážení čtenáři,
v dubnovém vydání 
jsme ukončili seriál 
článků, který vás se-
známil se zařízeními 
sociálních služeb zři-
zovanými a provo-
zovanými Plzeňským 
krajem. Postupně se 
vám představilo všech 
dvanáct zařízení, ať už 

se jednalo o domovy pro osoby se zdravot-
ním postižením, domovy pro seniory či cen-
tra sociálních služeb. Ředitelé jednotlivých 
zařízení vám představili služby, které mohou 
svým klientům poskytnout, seznámili vás s ve-
likostí a umístěním areálů i cílovou skupinou 
klientů, pro něž jsou služby určeny. Mohli jste 
si udělat představu, že provozování tohoto 

sOcIÁLNí OBLAsT
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sERIÁl o ZAŘÍZENÍCH PoKRAčuJEPolICIsTÉ ZÍsKAlI
DAlŠÍ BIč
NA ZločINCE
snad každý ví, že policisté při pátrání po 
pachatelích trestných činů zkoumají nale-
zené biologické stopy. Již méně známý je 
však průběh tohoto náročného procesu 
– jednotlivé kroky, které musejí být uči-
něny, než často nepatrná stopa vydá své 
svědectví a v ideálním případě pomůže 
odhalit zločince. 

Velice stručně lze říci, že poté, co je bi-
ologická stopa řádně zajištěna a zdo-
kumentována, putuje do specializované 
laboratoře Krajského ředitelství policie 
Plzeňského kraje. Tam je materiál podro-
ben důkladnému zkoumání za využití mo-
derní techniky. Výsledkem je genetický 
profil, který může být přiřazen ke konkrét-
ní osobě. V mnoha případech však není 
požadovaného výsledku dosaženo, ne-
boť stopa, ač správně zajištěná, neobsa-
huje potřebné množství DNA. V takových 
případech je pak práce policistů vynalo-
žena v podstatě bez efektu, to samé platí 
o nemalých finančních prostředcích. 
A to je právě velké úskalí při vyšetřování 
biologických stop. Je to velice finančně 
náročný proces. V rámci projektu Plzeňský 
kraj – bezpečný kraj se tak hledala ces-
ta, jak dosáhnout toho, aby nebyla tato 
celospolečensky velice významná činnost 
omezována ani v době dramatického 
snižování celkového objemu finančních 
prostředků, které má policie k dispozici. 
Jako nejvhodnější řešení bylo vyhodnoce-
no pořízení přístroje, který umožní za zlo-
mek nákladů nezbytných ke genetickému 
zkoumání vzorku jeho předchozí posou-
zení, zda obsahuje dostatečné množství 
DNA. Práce policistů i finanční prostřed-
ky tak budou vynaloženy vždy efektivně 
a tím se navíc ještě zvýší pravděpodob-
nost odhalení pachatelů především z řad 
recidivistů. Výsledek by měl být jasný – 
další zlepšení celkové bezpečnostní situ-
ace v Plzeňském kraji.
Přístroj za 1,5 milionu korun, jehož nákup 
uhradil Plzeňský kraj, bude sloužit výluč-
ně pro potřeby policistů plnících své úkoly 
na území našeho regionu. 

počtu pobytových služeb je záležitostí nejen 
náročnou, ale i potřebnou, a že Plzeňský kraj 
investuje velké množství finančních prostřed-
ků do udržování a rekonstrukce svých zaříze-
ní, aby co nejlépe odpovídala požadavkům 
a očekáváním klientů.
Plzeňský kraj však není jediným územním cel-
kem, který pro své občany provozuje zařízení 
sociálních služeb. Další služby poskytují obce 
Plzeňského kraje. Proto jsme se rozhodli vám 
postupně představit vybraná zařízení sociál-
ních služeb, která zřizují a spravují obce ležící 
v Plzeňském kraji. Vzhledem k tomu, že přiro-
zeným centrem našeho kraje je město Plzeň, 
začínáme službami, které poskytuje Městský 
ústav sociálních služeb města Plzně.

Mgr. Miroslav Brabec,
radní Plzeňského kraje

pro oblast sociálních věcí

PŘEDsTAVuJEME: MěsTsKý ÚsTAV
soCIÁlNÍCH sluŽEB MěsTA PlZNě
Městský ústav sociálních služeb města Plzně (MÚSS Plzeň) 
je organizací zřízenou Statutárním městem Plzeň za úče-
lem poskytování komplexních sociálních služeb. 

Jedná se o příspěvkovou 
organizaci, která je nej-
větším poskytovatelem 
sociálních služeb v Plzni 
a jedním ze dvou největ-
ších poskytovatelů v ce-
lém Plzeňském kraji.
V současné době provo-

zuje MÚSS Plzeň osm registrovaných sociál-
ních služeb, z nichž je šest pobytových, jedna 
ambulantní a jedna terénní. Organizace má 
320 zaměstnanců, kteří se každoročně starají 
zhruba o 2500 klientů.
Nejrozšířenější službou je terénní pečovatel-
ská služba, která v současné době eviduje 
1800 uživatelů žijících na území takzvané 
velké Plzně. Druhou nejrozsáhlejší službou 
jsou pobytové služby, které jsou MÚSS Plzeň 
provozovány ve třech domovech se zvláštním 
režimem, ve dvou domovech pro seniory 
a v jednom domově pro osoby se zdravotním 
postižením. Celková kapacita provozovaných 
pobytových zařízení je 460 uživatelů. Kromě 
výše uvedených sociálních služeb poskytuje 
MÚSS Plzeň ambulantní služby ještě 25 klien-
tům v denním stacionáři.
Každá z provozovaných sociálních služeb má 
své místo i na internetových stránkách MÚSS 
Plzeň, které najdete na adrese http://social-
nisluzby.plzen.eu/muss. Na těchto stránkách 
si můžete prohlédnout, za jakých podmínek 
jsou jednotlivé služby uživatelům poskytovány, 
seznámit se s vnitřními pravidly organizace 
nebo si prohlédnout fotografie ze života klien-
tů v provozovaných pobytových zařízeních. 

MÚSS Plzeň v rámci své činnosti hospodaří 
se schváleným vyrovnaným ročním rozpoč-
tem o objemu více než 180 milionů korun, 
jehož hlavní příjmy tvoří platby od uživatelů 
sociálních služeb (52%), úhrady od zdravot-
ních pojišťoven (7%), příspěvek Statutárního 
města Plzeň (21%) a dotace ze státního roz-
počtu poskytovaná prostřednictvím Plzeňské-
ho kraje (17%).
Bližší informace o jednotlivých provozova-
ných sociálních službách MÚSS Plzeň na-
jdete v pravidelné rubrice „Představujeme“ 
v příštích vydáních měsíčníku Plzeňský kraj.

Pro své klienty, příznivce i veřejnost pořá-
dá Městský ústav sociálních služeb měs-
ta Plzně každým rokem velkou zahradní 
slavnost. Letos se bude tato tradiční akce 
konat 22. června.



a vzhledem k vysoké úrovni soutěžících 
kolekcí rozhodně neměla jednoduchý 
úkol. V silné konkurenci ze Slovenska, 
Polska a Maďarska se plzeňským 
soutěžícím podařilo získat vynikající 
umístění – tři první a jedno třetí místo. 
Obrovskou radost měly i učitelky Jana 
Bufková a Lenka Sutrová, které žákyně 
připravovaly a na soutěži je doprováze-

Mnozí žáci, kteří letos bodovali v celo-
státních kolech vědomostních soutěží, 
se zúčastnili loňských odborných kempů 
pro nadané žáky v rámci projektu, který 
realizuje Středisko služeb školám Plzeň 
a jenž byl finančně podpořen z evrop-
ských fondů a státního rozpočtu. Úspěš-
né kempy pro talenty se uskuteční i le-
tos, a to v týdnu od 22. srpna. Nárok na 
bezplatnou účast mají první tři soutěžící 
z krajských kol jedenácti předmětových 
olympiád, patnáct vybraných vítězů sou-
těží základních uměleckých škol a učite-
lé vítězných žáků. Více informací najdete 
na www.podporatalentu.cz.

ŠKOLsTVí

ŽÁCI VÁlElI NA VěDoMosTNÍCH olYMPIÁDÁCH
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Výrazných úspěchů dosáhli žáci škol z našeho regionu v celostátních kolech vědomost-
ních olympiád. Řada z nich bude dokonce reprezentovat naši republiku na mezinárodní 
scéně.

O šíření dobré pověsti plzeňského školství v zahraničí se zasloužily žákyně druhého, tře-
tího a čtvrtého ročníku studijního oboru Modelářství a návrhářství z Integrované střední 
školy živnostenské v Plzni, které se 8. dubna zúčastnily soutěže v oděvní tvorbě „Módná 
línia mladých“. 

uMěNÍ NÁVRHÁŘEK ZAuJAlo sloVENsKou PoRoTu

Organizátorem soutěže s mezinárodní 
účastí byla Stredná odborná škola pod-
nikania Prešov.
Na molech se předvedlo v osmi ka-
tegoriích více než 140 kolekcí oděvů. 
Cílem soutěže bylo podpořit kreativní 
práci a také zručnost mladých módních 
tvůrců. Nejlepší modely vybírala odbor-
ná porota podle stanovených kritérií 

Jako první bylo na programu celostát-
ní kolo Fyzikální olympiády kategorie 
A v Olomouci. Zvítězil Martin Bucháček 
z Gymnázia Luďka Pika v Plzni a na třetím 
až pátém místě skončil Hynek Kasl z Gym-
názia Plzeň, Mikulášské náměstí. O nomi-
naci na mezinárodní fyzikální olympiádu, 
která se uskuteční v Thajsku, budou usilo-
vat ještě další dva žáci z Plzeňského kra-
je, kteří se umístili v první desítce. 
Vítězstvím zástupce našeho regionu 
skončilo i celostátní kolo Matematické 
olympiády kategorie A v Brně – nejlep-
ší byl Anh Dung Le z Gymnázia Tachov. 
Na pomyslné stupně vítězů se vešel také 
Michael Bílý z Gymnázia Jaroslava Vrch-
lického v Klatovech, který obsadil třetí 
místo. Šestý byl Filip Hlásek z Gymnázia 
Plzeň, Mikulášské náměstí, jenž navíc 
získal bronz v programátorské katego-
rii. Na mezinárodním kole matematické 
olympiády v Amsterdamu bude mít Pl-
zeňský kraj také své zástupce. 
Žákům z našeho regionu se dařilo také 
v celostátním kole Soutěže v jazyce ně-
meckém, které hostila Praha. Soutěž 
probíhala v pěti kategoriích, z toho tři 
kategorie byly určeny žákům základních 
škol a odpovídajících ročníků víceletých 
gymnázií a dvě středoškolákům. Zástup-
ci Plzeňského kraje obsadili první, druhé, 
šesté a dvě sedmá místa. V kategorii II. 
C zvítězila Veronika Edelová z Gymnázia 
Plzeň, Mikulášské náměstí, v kategorii II. 
B obsadil druhé místo David Be z Gym-
názia Sušice. 
S cílem rozvíjet zájem talentovaných 
žáků středních škol o přírodovědné, 

společenskovědní a jazykové obory byl 
vyhlášen dotační program Plzeňského 
kraje s názvem Talent 2011. Mezi střední 
školy v našem regionu bude rozděleno 
200 tisíc korun. Finance budou směřovat 
například do vybavení specializovaných 
učeben, nákupu odborné literatury či 
platů pedagogů úspěšných žáků, a to 
na základě žádosti podané ředitelem 
školy, kterou medailisté z celostátních 
a mezinárodních kol navštěvují. Bližší 
informace o dotačním programu jsou 
k dispozici na adrese www.plzensky-
kraj.cz v sekci Dotace – Oblast školství, 
mládeže a sportu.

Na letošních úspěších žáků z našeho regionu v rámci vědomostních soutěží mají velký podíl 
i kempy pro talenty. Loni o prázdninách se uskutečnily poprvé. snímek pochází z laboratoří, 
kde se žáci věnovali přírodovědným oborům.

ly. „Krásná umístění jsou pro školu vel-
kým úspěchem a svědčí o kvalitní práci 
žáků i učitelů. Každý takový výsledek 
mě nesmírně těší. Doufám, že se bude 
Integrované střední škole živnostenské 
v Plzni stejně dařit i v budoucnu,“ kon-
statuje Jiří Struček, náměstek hejtmana 
Plzeňského kraje pro oblasti školství, 
mládeže a sportu.
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VYŠEHRAD HosTIl sETKÁNÍ KRAJů

Na přelomu května a června se uskuteční již sedmý 
ročník Festivalu muzejních nocí. Muzea a galerie napříč 
Českou republikou opět nabídnou svým nočním návštěv-
níkům něco, co není v jejich denním programu běžné. 
Volným vstupem počínaje a speciálními akcemi konče. 
Národní zahájení festivalu bude hostit v pátek 20. květ-
na hlavní budova Západočeského muzea v Plzni.

!KRIZoVý
RÁDCE
ZAPůJčoVÁNÍ
VYsouŠEčů
Po povodni mají lidé, kteří žijí v zasaže-
né oblasti, celou řadu starostí. Jednou 
z nich jsou i vlhké zdi objektů. Vzhledem 
k tomu, že vzduch v období po zápla-
vách obsahuje vysoké procento vlhkosti, 
je třeba použít vysoušeče. 

KULTURA

Takto vypadají dva základní druhy vysouše-
čů, které zapůjčuje Hasičský záchranný sbor 
Plzeňského kraje. Na levém snímku je horko-
vzdušný, na pravém kondenzační.

Již třetí ročník slavnostního setkání krajů 
„Má vlast“ se uskutečnil v sobotu 7. květ-
na v Praze na Vyšehradě. Akce zahrnova-
la například výstavu příkladných proměn 
vesnic a měst spojenou s bohatým kul-
turním programem, výsadbu památného 
stromu a ochutnávku krajových specialit. 
Plzeňský kraj se prezentoval malebný-
mi místy v Plasích na severním Plzeňsku 
a v mikroregionu Konstantinolázeňsko 
na Tachovsku, milovníkům dobrého jídla 
nabídl například proslulé koláče z Doma-
žlicka či uzené ryby z Klatov.
Hlavním smyslem setkávání krajů je pod-
porovat zvelebování naší země, byť jen 
pochvalou a poděkováním. „Návštěvníci 
Vyšehradu mohli díky výstavě opět oce-
nit práci lidí, kteří proměnili zanedbaná 
místa v místa příjemná pro život. Někteří 
možná nalezli inspiraci pro realizaci svých 
záměrů, jiní objevili zajímavé cíle pro ro-
dinné výlety,“ konstatuje Miloslav Micha-
lec, vedoucí Odboru regionálního rozvoje 
Krajského úřadu Plzeňského kraje.
Setkání krajů nabídlo pestrý program 
nejen dospělým, kteří si mohli například 

zazpívat staropražské písničky s kapelou 
Šlapeto či trampské písničky se skupinou 
Eldorádo, ale i dětem. Ty si mohly vyzkou-
šet třeba ražení mincí, vodění velkých 
loutek či modelování Věstonické Venuše. 
Kdo chtěl, mohl se zúčastnit procházky 
Vyšehradem s odborným výkladem a ko-
mentované prohlídky Slavína, hrobky vý-
znamných českých osobností.

Mezi místy, kterými se Plzeňský kraj poch-
lubil na setkání krajů v Praze na Vyšehra-
dě, nechybělo nové dětské hřiště s vodní 
plochou v Plasích. 

FEsTIVAl MuZEJNÍCH NoCÍ
ZAčNE TENToKRÁT V PlZNI

Festival muzejních nocí pořádá u příle-
žitosti Mezinárodního dne muzeí Aso-
ciace muzeí a galerií ČR ve spoluprá-
ci s Národním muzeem, podporuje jej 
ministerstvo kultury. 
„Akce tohoto typu jsou tradicí v řadě 
velkých evropských měst. Jde vlastně 
o velice jednoduchý princip. Muzea 
a galerie mají otevřeno do pozdních 
nočních hodin a svým návštěvníkům 
nabízejí program plný zajímavostí. 
Jedná se například o komentované 
prohlídky v dobových kostýmech, pre-
zentace běžně nevystavených exponá-
tů, koncerty, divadelní a taneční před-
stavení, ukázky řemesel, ochutnávky 
dobových jídel či soutěže a kvizy pro 
děti i dospělé,“ říká Anna Komárko-
vá, výkonná ředitelka Asociace muzeí 
a galerií ČR. 

Tradice národního zahájení festivalu 
vznikla v roce 2008. Tehdy se konalo v Ji-
homoravském kraji, o rok později v Pardu-
bickém kraji a loni na Vysočině. Letos byl 
vybrán Plzeňský kraj. Slavnostní program 
začne v Západočeském muzeu v Plzni 
v 18 hodin. Zahrnovat bude například 
prezentaci Asociace muzeí a galerií ČR, 
Plzeňského kraje a muzeí i galerií na jeho 
území či představení výsledků devátého 
ročníku Národní soutěže muzeí Gloria 
musaealis 2010. Součástí programu bude 
také křest katalogu mapujícího architek-
tonickou soutěž na výstavbu nové budovy 
Západočeské galerie v Plzni a představe-
ny budou dva modely tohoto plánované-
ho objektu – první ukáže interiéry a druhý 
zasazení galerie do okolní zástavby. Po 
skončení národního zahájení ve 20 hodin 
vypukne Plzeňská muzejní noc.

Hasičský záchranný sbor Plzeňského kra-
je je schopen v rámci provádění likvidač-
ních a obnovovacích prací horkovzdušné 
a kondenzační vysoušecí agregáty za-
půjčit. Občané, jejichž nemovitost byla 
zasažena povodní, o ně mohou požádat 
příslušný obecní úřad. Ten soustřeďuje 
všechny požadavky obyvatel své obce. 
Souhrnnou žádost pak starosta před-
kládá krizovému štábu obce s rozšíře-
nou působností. Pokud není tento štáb 
aktivován, starosta se obrací přímo na 
ředitele územního odboru Hasičského 
záchranného sboru Plzeňského kraje. 
Vysoušeče jsou poté obci předány for-
mou zápůjčky. O tom, komu a v jakém 
množství budou vysoušeče v rámci obce 
poskytnuty, rozhoduje starosta. V potaz 
by měl samozřejmě brát naléhavost 
jednotlivých případů a počet přístrojů, 
které má obec k dispozici. Hasičský zá-
chranný sbor zapůjčuje pouze vysouše-
če s platnou revizí ČSN 331610. Za jejich 
případné ztráty či poškození odpovídá 
obec, která si je vyžádala.
Vlhkost zdiva se neupraví během několi-
ka dní. Použití vysoušečů je dlouhodobý 
proces. Pokud potřebujete vysoušeč pro 
objekt, který nebyl zasažen povodní, do-
poručujeme obrátit se na komerční fir-
my, jež vysoušeče zapůjčují a prodávají. 
Jejich seznam naleznete na internetové 
adrese www.hzspk.cz v sekci Veřejnost.

nprap. Irena Tatíčková,
Hasičský záchranný sbor 

Plzeňského kraje



ky bojových umění, meditačních cvičení 
a orientálních tanců, budou moci navští-
vit zajímavé přednášky. Každému, kdo si 
přinese vlastní bonsaj, odborníci v rám-
ci workshopu poradí se správným po-
stupem pěstování a pomohou mu také 
například s tvarováním,“ doplňuje Zdeň-
ka Nosková.
Popularita výstavy rok od roku roste, loni 
ji navštívily více než dva tisíce lidí. „Vě-
říme, že i letos Bonsai Merklín splní svůj 
hlavní cíl a stane se oázou harmonie 
a klidu v dnešní uspěchané době, mís-
tem, kde se lidé na chvíli zastaví a za-
myslí,“ uzavírá Zdeňka Nosková. Více in-
formací o akci naleznete na internetové 
adrese www.bonsaimerklin.cz.

VOLNÝ ČAs
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souTěŽ o DVě VsTuPENKY
NA KoNCERT EVY uRBANoVÉ

VýsTAVA uKÁŽE KRÁsu BoNsAJÍ
Již osmý ročník výstavy Bonsai Merklín se uskuteční od 
soboty 28. do neděle 29. května na zámku v Merklíně 
u Přeštic na jižním Plzeňsku. 

Záštitu nad tradiční akcí převzal hejtman 
Plzeňského kraje Milan Chovanec, mezi 
hosty slavnostního zahájení by neměli chy-
bět zástupci japonského velvyslanectví.
Na návštěvníky letošního ročníku výstavy 
bude čekat zhruba 120 bonsají – minia-
turních stromů pěstovaných v nádobách 
– a také 80 suiseki. „To jsou člověkem 
neopracované kameny, které velmi 
přesně znázorňují například zvířata či 
konkrétní hory. Tyto kameny, které svoji 
podobu získaly výhradně působením pří-
rodních živlů, jsou vždy umístěny na krás-
ných dřevěných podstavcích,“ vysvětluje 
Zdeňka Nosková, která spolu se svým 
otcem zajímavou výstavu organizuje. Jak 
dodává, kromě nádherných exponátů se 
mohou návštěvníci výstavy těšit i na zají-
mavý doprovodný program. „Z množství 
připravených akcí bych ráda vyzdvihla 
například aukci japonských starožitností. 
Povedlo se nám dohodnout nízké vyvo-
lávací ceny i příhozy, dražit tedy bude 
moci opravdu každý. Přichystáno je také 
pravé japonské divadlo, hrát se bude 
fraška Připoután k tyči. Součástí výstavy 
bude prodejní expozice originál japon-
ských koi kaprů spojená s vystoupením 
ochočených exemplářů, lidé uvidí ukáz-

Merklínský zámek bude na konci května 
patřit nádherným bonsajím. 

Velký zájem mají Plzeňané o unikátní koncert, který jako 
jediný uvede ke svému životnímu jubileu Eva Urbanová, 
světově proslulá operní diva, jejímž výkonům už tleskala 
i milánská La Scala. 

Po pár týdnech je 
prodána téměř po-
lovina míst ve vel-
kém sálu Měšťan-
ské besedy v Plzni. 
Možná právě vy 
získáte na tento 
koncert, který se 
uskuteční ve středu 
1. června, díky na-

šemu měsíčníku dvě vstupenky zdarma. 
Stačí správně odpovědět na soutěžní 
otázku a mít trochu stěstí. 

otázka zní: 

Ve kterém městě a roce započala Eva 
urbanová svoji kariéru?

Odpovědi zasílejte elektronicky na ad-
resu redakce@plzensky-kraj.cz, a to do 
25. května. Do předmětu mailu napište 
„Eva Urbanová“. Dvě vstupenky zdarma 
získá soutěžící, jehož správná odpověď 
bude doručena jako třicátá v pořa-
dí. Pokud neznáte správnou odpověď 
na soutěžní otázku, najdete ji také na 
www.plzensky-kraj.cz.

VýHERCI souTěŽÍ
o VsTuPENKY
A KNIHY VZPoMÍNEK

V dubnovém vydání měsíčníku 
Plzeňský kraj jste mohli soutěžit 
o vstupenky na červencový festival 
Basinfirefest a o knihy vzpomínek 
„svědectví pamětníků druhé světo-
vé války“. Do redakce přišla jako 
vždy celá řada správných odpově-
dí, zde jsou výsledky:

Po dvou vstupenkách na festival 
Basinfirefest ve spáleném Poříčí 
od nás získávají Blanka Kytková 
z Manětína, ladislav ondruš z Kla-
tov a Marie Válková z Pocinovic. 
Jejich elektronické odpovědi totiž 
dorazily jako dvacátá, čtyřicátá 
a šedesátá v pořadí. Pro úplnost 
je třeba uvést, že správná odpo-
věď na soutěžní otázku zní takto 
– Basinfirefest se konal poprvé 
v roce 2003.

Velký zájem 
byl také o pub-
likace „svědec-
tví pamětníků 
druhé světové 
války“. správ-
ná odpověď 
na soutěžní 
otázku nebyla 
těžká, stačilo 
uvést „generál 
Patton“. Při losování mělo stěstí 
těchto deset soutěžících:
Jan Bárta, Plzeň
Eva Benešová, Nekmíř
Jan Böhm, Kdyně    
Tomáš Hasala, Plzeň
ladislav Hofmeister, Domažlice 
Jiřina Hudecová, Rokycany
Rudolf Kodalík, Bor
Vojtěch Šindelář, 
Klenčí pod čerchovem
Iveta Vanišová, libákovice 
Milena Záhrobská, Holoubkov 

Všem výhercům blahopřejeme. Po-
kud jste neměli stěstí, doufáme, že 
na soutěže na stránkách měsíčníku 
Plzeňský kraj nezanevřete a zkusí-
te to zase někdy příště.

ˇ

ˇ

ˇ
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ŽIVOTNí PROsTŘEDí

FEsTIVAl PŘEDsTAVÍ
KVAlITNÍ PoTRAVINY
Z NAŠEHo REgIoNu

Na nádvoří krajského úřadu se uskuteční 
v pátek 17. a v sobotu 18. června první 
Festival regionálních potravin.

Ilustrační foto

Štvanice rozpoutaná na ředitele Správy Národního par-
ku a chráněné krajinné oblasti Šumava Jana Stráského 
nemá na Šumavě obdoby. 

PRoč TA ŠTVANICE NA sTRÁsKÉHo?

Útočná, nenávistná a především lživá kam-
paň odstartovala hned při jeho nástupu 
16. února 2011, kdy ho ministr Chalupa 
jmenoval do čela organizace. Radikální fun-
damentalistická ekologická sdružení a jejich 
spříznění novináři tvrdí, že vedení parku je 
nekompetentní. Vyspílali Stráskému do poli-
tických turistů, iluzionistů, chemických Alí, řek-
li, že vrací Šumavu do 19. století. Na základě 
čeho? Vždyť ředitel Stráský nestačil zatím 
provést žádný ze svých plánovaných kroků! 
Přitom sami tito „ekologové“ by Šumavu vrá-
tili nejraději ne o dvě století, ale nejméně 
o čtyři století zpátky, vytyčili tu divočinu, zaká-
zali cesty, vylidnili obce. A takové plány tu už 
byly! Nakonec se jim sice podařilo zabránit, 
ale byly tu. 
To, že Stráský nejrychleji ze všech předcho-
zích ředitelů vyřešil kompromisním způsobem 
splouvání Teplé Vltavy, to nikdo z „ekologů“ 
ani nekvitoval. A teď se dostáváme k jádru 
věci. Jak to, že těmto „ekologům“ nevadily 
historicky rekordní těžby za „ekologického“ 
vedení parku? Jak to, že jim nevadilo pade-
sát speciálních strojů, takzvaných harvestorů, 
které v roce 2009 těžily v srdci jihočeské části 
národního parku a o rok později v nejcenněj-

ších částech západočeské části parku? Jak 
to, že jim nevadilo 115 výjimek z bezzásaho-
vosti, vydaných za zelených ministrů? Jak to, 
že jim nevadilo, že „ekologický“ ředitel Krejčí 
vytěžil loni jen v prvních zónách 7500 kubíků 
dřeva? Jak to, že neprotestovali, když Krej-
čí jmenoval kalamitní štáb, i když říkal, že 
žádná kalamita v lesích parku není? Proč jim 
nevadilo, že stříkal lesy prvních zón houbo-
vým roztokem, který podle některých biologů 
narušil ekosystém lesa? Že používal biocidy 
i v prvních zónách?  
Stráský nechce měnit koncepci parku ni-
jak podstatně. Chce o deset procent snížit 
bezzásahovost tam, kde byla pololegálně 
a neracionálně zřízena za ministra Bursíka. 
V prvních zónách chce zasahovat ještě méně 
než Krejčí. Biocidy chce používat na menších 
plochách než Krejčí a hlavně je nechce roz-
střikovat z letadel. Chce celkově snížit bez-
zásahovost NP Šumava z 31 na 24 procent. 
Chce prosadit zákon o NP Šumava, protože 
bez něj se situace na Šumavě stabilizovat 
nedá. Co je na těchto záměrech špatného? 
O co tedy těmto „ekologům“ jde? Z uvede-
ných faktů nám jasně vyplývá, že jde čistě 
o osobní boj proti Janu Stráskému, o osobní 
zášť. O strach Hnutí Duha a podobných or-
ganizací ze ztráty vlivu na ministerstvu život-
ního prostředí a na správě parku. Pro nás je 
to velmi smutné zjištění o lidech, o nichž jsme 
si dříve mysleli, že jsou nadšenými a idealis-
tickými bojovníky za ochranu přírody. 

JuDr. Jiřina Rippelová,
senátorka

Ing. Petr smutný,
radní Plzeňského kraje pro oblasti
životního prostředí a zemědělství

FESTIVAL REGIONÁLNÍCH
POTRAVIN PLZEŇSKÉHO KRAJE
pátek 17. června 14 – 20 hodin | sobota 18. června 10 – 18 hodin
nádvoří Krajského úřadu Plzeňského kraje | Škroupova 18, Plzeň 

Sledujte internetové stránky www.plzensky-kraj.cz 
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Tento benediktinský klášter vznikl v krajině 
řídce osídlené slovanským obyvatelstvem 
roku 1115. Jeho zakladatel kníže Vladi- 
slav I. jej současně vybavil hojným majet-
kem. Původně románský kostel byl přesta-
věn s použitím gotických prvků a vysvěcen 
roku 1233 za přítomnosti krále Václava I. 
Někdy v tomto období vznikla v podklášte-
ří stejnojmenná ves.
Roku 1658 se klášter stal poutním mís-
tem. V roce 1670 byla dokončena velká 
rekonstrukce konventní budovy a v letech 
1664-1670 byla postavena stará prelatura. 
Konec 17. a první polovina 18. století zna-
menají pak vrchol v historii tohoto klášte-
ra, který se tehdy trvale zapsal do dějin 
naší architektury. Velkolepá přestavba 
chrámu skončila v roce 1726. Svého čes-
kého vrcholu zde dosáhl architektonický 
styl nazývaný barokní gotika reprezento-
vaný stavitelem Janem Blažejem Santinim. 
Chrám Panny Marie je jeden z největších 
v Čechách vůbec (délka 82 m, šířka 21 m, 
výška v kupoli 75 m). Výstavba klášterního 
areálu pokračovala budováním nového 

konventu a nové prelatury. Jeho projek-
tantem byl Kilián Ignác Dienzenhofer. Ce-
lek byl dokončen do roku 1770.
Dnes je klášter národní kulturní památ-
kou a je místem konání řady kulturních 
a společenských akcí. Ze všech lze jmeno-
vat Benediktinské dny (oživené prohlídky 
kláštera), letní koncertní festival, jarmarky 
a jiné slavnosti. Prohlídkové trasy můžete 
využít v sezoně každý den mimo pondělí 
od 9 do 17 hodin. V areálu kláštera fungu-
je restaurace, za návštěvu stojí i nedaleké 
stejnojmenné městečko s dominantním 
kostelem sv. Jakuba.
Už víte, o jaký klášter a město se jedná? 
Pět čtenářů, kteří zašlou správnou odpověď, 
odměníme reklamními předměty Plzeňské-
ho kraje. 
odpovědi posílejte do 3. června 2011 s va-
šimi kontaktními údaji na adresu: Krajský 
úřad Plzeňského kraje, odbor kancelář 
hejtmana – oddělení mediální komuni-
kace, Škroupova 18, 306 13 Plzeň nebo 
e-mailem na adresu redakce@plzensky- 
-kraj.cz.

www.plzensky-kraj.cz  19

KAM NA VÝLET & sOUTěŽ

Dnešním tipem, kam na výlet, a místem, které máte po-
znat na leteckém snímku Jiřího Bergera (foto z knihy Plzeň-
ský kraj z nebe), je klášter a vlastně i nedaleké stejno-
jmenné městečko, které najdete třicet kilometrů západně 
od Plzně nedaleko města stříbra.

KlÁŠTER A MěsTo NEDAlEKo sTŘÍBRA
VýHERCI 
Z MINulÉHo VYDÁNÍ

:-)

 PlZEŇsKý

KRAJ
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Pro Plzeňský kraj vydává NAVA 
Nakladatelská a vydavatelská agentura
nám. Republiky 17, 301 00 Plzeň
Náklad: 255 000 výtisků
E-mail: redakce@plzensky-kraj.cz
Telefon: 377 195 231
Registrováno pod číslem: MK ČR E 14873.
Distribuce výtisků zdarma.
Neoznačené články jsou redakčními materiály.

ZNÁTE PŘÍRoDu 
NAŠEHo KRAJE?
Správná odpověď 
na fotografickou hádanku 
ze strany 12 zní: 

PŘÍRoDNÍ REZERVACE 
JElENÍ VRCH

V dubnovém vydání jste v rámci soutěže 
„Poznejte na leteckém snímku“ měli 
identifikovat ZÁMEK ZBIRoH.

Do redakce přišly stovky správných 
odpovědí. 

VYlosoVAlI A oDMěNIlI JsME 
NÁslEDuJÍCÍ VýHERCE:

Jaroslav Klášterka, Domažlice
Dagmar Malá, Chválenice
Alena Pokorná, Tachov 
Aleš Toman, Plzeň
Josef Voděra, Dolany

Plzeňský kraj 
na facebooku



Ředitel úŘadu: Mgr. Jiří leščinský
T: 377 195 139, jiri.lescinsky@plzensky-kraj.cz
Zástupci Ředitele: 
oblast pro samosprávu a služby veřejnosti: Mgr. Bohuslav Borovanský
T: 377 195 230, bohuslav.borovansky@plzensky-kraj.cz
oblast pro vnitřní správu: Mgr. Václav Váchal
T: 377 195 217, vaclav.vachal@plzensky-kraj.cz
oblast pro ekonomiku a rozvoj: Ing. Martin Zaoral
T: 377 195 472, martin.zaoral@plzensky-kraj.cz
Vedoucí odBorů:
odbor dopravy a silničního hospodářství: Ing. Jaroslav Vejprava
T: 377 195 118, jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz
odbor ekonomický: Ing. Karel Hladký
T: 377 195 433, karel.hladky@plzensky-kraj.cz
odbor fondů a programů Eu: Ing. Jan Přibáň
T: 377 195 667, jan.priban@plzensky-kraj.cz
odbor informatiky: Ing. Václav Koudele
T: 377 195 261, vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz
odbor investic a majetku: JuDr. Michal Bouřa
T: 377 195 407, michal.boura@plzensky-kraj.cz
odbor kancelář hejtmana: Ing. Ivan Kraus
T: 377 195 289, ivan.kraus@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele: Mgr. Štěpánka szabó
T: 377 195 137, stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz
odbor kontroly, dozoru a stížností: Ing. Jiří Heran
T: 377 195 304, jiri.heran@plzensky-kraj.cz
odbor krizového řízení: Ing. Milan Řihošek
T: 377 195 151, milan.rihosek@plzensky-kraj.cz
odbor kultury, památ. péče a cestovního ruchu: Ing. Alena svobodová
T: 377 195 108, alena.svobodova@plzensky-kraj.cz
odbor regionálního rozvoje: Ing. arch. Miloslav Michalec
T: 377 195 418, miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz
odbor sociálních věcí: Mgr. Filip Zapletal
T: 377 195 164, filip.zapletal@plzensky-kraj.cz
odbor školství, mládeže a sportu: JuDr. Jaroslava Havlíčková
T: 377 195 529, jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz
odbor vnitřních věcí a krajský živnostenský úřad: Ing. Jan Nový
T: 377 195 132, jan.novy@plzensky-kraj.cz
odbor zdravotnictví: Mgr. Jan Karásek
T: 377 195 776, jan.karasek@plzensky-kraj.cz
odbor životního prostředí: Mgr. Martin Plíhal
T: 377 195 332, martin.plihal@plzensky-kraj.cz
Útvar interního auditu: Bc. Milan Švarc
T: 377 195 751, milan.svarc@plzensky-kraj.cz
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KŘíŽOVKÁŘsKÁ ZÁBAVA

ORgANIZAČNí sTRUKTURA & KONTAKTY @
KRAJsKý ÚŘAD PlZEŇsKÉHo KRAJE


